

أحكام اندماج الشركات وفقاً للتشريع الأردني

إعداد

عادل نذير الحيارى

إشراف

الدكتور مصطفى محمد الحسبان

الملخص

تناولت هذه الدراسة موضوعاً غاية في الأهمية، وهو اندماج الشركات والأحكام القانونية الناظمة له وفقاً لقانون الشركات الأردني رقم (22) لسنة 1997 وتعديلاته، وعالجت الإشكالية المتعلقة بماهية الاندماج من وجهة نظر المشرع الأردني، وما الضوابط القانونية الموضوعية والشكلية التي يخضع لها الاندماج.

وهدفت الدراسة إلى بيان ماهية الاندماج وصوره والآثار المترتبة عليه، وضوابط الخوض في عملية الاندماج بدءاً من المراحل التحضيرية والإعدادية وصولاً إلى المراحل التنفيذية وشهر الاندماج، كما وبرزت أهمية الدراسة في توضيح آلية الخوض في عملية الاندماج والآثار المترتبة على المباشرة فيه خاصة من حيث الاعتراض على الاندماج أو الطعن ببطلان الاندماج أمام المحكمة المختصة، وذلك باتباع المنهج الوصفي التحليلي.

وتم تقسيم الدراسة إلى خمسة فصول، تناول الفصل الأول مقدمة الدراسة وأدبياتها، وفي الفصل الثاني ماهية اندماج الشركات، وفي الفصل الثالث الآثار المترتبة على اندماج الشركات، أما الفصل الرابع إجراءات اندماج الشركات والطعن فيها، وفي الفصل الخامس والأخير خاتمة الدراسة والنتائج والتوصيات.

وكان من أبرز النتائج التي توصلت إليها الدراسة: يعتبر تاريخ انتهاء عملية الاندماج هو ذات التاريخ لزوال وانقضاء الشخصية المعنوية للشركة المندمجة حال اندماجها بالشركة الدامجة، وفي ذات الوقت بدء حياة الشركة الجديدة الناتجة عن الاندماج، إذ لا يتصور انقضاء الشخصية المعنوية على الوجه المذكور دون إيجاد شخصية جديدة كنتيجة حتمية للاندماج.

وكان من أبرز التوصيات: معالجة القصور التشريعي الوارد في المادة (227) من قانون الشركات التي قصرت تشكيل لجنة تقدير موجودات ومطلوبات الشركات التي تقدمت بطلب الاندماج على شركة المساهمة العامة أو أنتجت عملية الاندماج شركة مساهمة، دون النص على تشكيل مثل تلك اللجنة في حالة كون الشركات الداخلة في الاندماج من شركات أخرى غير المساهمة، أو أنتجت شركة غير شركة المساهمة.

الكلمات المفتاحية: الشركات، اندماج الشركات، لجنة التقدير، اللجنة التنفيذية، الهيئة العامة غير العادية.

Provisions of Company Mergers in Accordance with Jordanian Legislation

Prepared by

Adel natheir al-hyari

Supervised by

Dr. Mustafa Muhammad al-husban

Abstract

This study addresses a highly significant topic, namely the merger of companies and the legal provisions governing it according to the Jordanian Companies Law No. 22 of 1997 and its amendments. It tackles the issue concerning the nature of mergers from the perspective of the Jordanian legislator, as well as the substantive and procedural legal controls governing mergers.

The study aims to clarify the nature of mergers, their forms, and the resulting effects. It outlines the regulatory framework for the merger process, from the preparatory and preliminary stages to the implementation phases and the publicizing of the merger. The importance of this study lies in explaining the mechanism of engaging in the merger process and the consequences thereof, especially regarding objections to the merger or challenging its validity before the competent court, using a descriptive-analytical method.

The study is divided into five chapters. The first chapter presents the introduction and literature review, the second chapter discusses the nature of corporate mergers, the third chapter examines the effects of corporate

mergers, the fourth chapter covers the procedures for mergers and the appeals against them, and the fifth and final chapter concludes the study with findings and recommendations.

Among the key findings of the study is that the date of completion of the merger process is the same date on which the legal personality of the merged company ceases and dissolves upon its merger with the merging company. Simultaneously, the new company's life resulting from the merger begins, as it is inconceivable for the legal personality to dissolve in the mentioned manner without creating a new personality as an inevitable result of the merger.

One of the prominent recommendations is addressing the legislative shortcoming in Article 227 of the Companies Law, which restricts the formation of a committee to evaluate the assets and liabilities of companies that have submitted a merger request to public shareholding companies or results in the formation of a public shareholding company, without stipulating the formation of such a committee in the case of other types of companies involved in the merger or resulting in a company other than a public shareholding company.

Keywords: Companies, Corporate Mergers, Evaluation Committee, Executive Committee, Extraordinary General Assembly.